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Borgermøde i Kangerlussuaq  
9. maj 2015 kl. 19.00 – 22.00 

Ca. 50 mødte op 

 

 

Spørgsmål fra salen 

 

Niels Erik Rasmussen: 

Hvilken slags mineraler er der i området? 

Hvor lang tid har I planer om at holde gang i minen? 

 

Rune Keiler fra Hudson Resources:  

Der er ingen tungmetaller og ingen radioaktive stoffer i området. Det er en meget kedelig 

sten. 

Levetiden for minen er hvid prik 20 år. Det er den hvide prik her på præsentationen. Det er 

det vi har beregnet i rapporten. Men der er anorthosit til flere generationer. 

 

Fritz Baumann Petersen: 

Minen skal være åben 9 måneder om året, og samtidig vil I rekruttere grønlandsk 

arbejdskraft. Hvad har man tænkt sig at gøre med arbejderne i de tre måneder? 

 

Rune Keiler fra Hudson Resources:  

Den periode på 9 måneder er fjorden farbar. Når det ikke er farbart mere vil stadig arbejde 

med at vedligeholde maskiner og udstyr, holde ferie og ellers forberede os til det første skib, 

som kan tage anorthosit med. 

 

Fritz Baumann Petersen: 

Den hvide prik kan holdes i gang i 20 år, og restproduktet skal i søen. Er der plads til 20 års 

minerester i søen? 

 

Rune Keiler fra Hudson Resources:  

Ja. Sandpulver pumpes op med vand og pumpes ud i søen. Vi arbejder meget ihærdigt med at 

minimere det der pulveriseres. Ideelt, så vil vi kun hælde 4 % i søen. For det der pumpes ud i 

søen har en værdi. Der er brugt diesel for at knuse det, så det der pumpes ud skal være 

minimalt.  

 

Adam Lyberth: 

Jeg vil gerne rose jer, hvad angår Orchideer. Det er rosværdigt, at I har bygget vejen udenom 

orchidee-området. 
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Rune Keiler fra Hudson Resources:  

Vi måtte lave et ekstra sving, og for at lave det måtte vi springe 200 kubikmeter sten. 

 

Flemming Bisgaard: 

Hvor stor er selskabet Hudson Resources?  

 

Rune Keiler fra Hudson Resources:  

Det er et 12-13 år gammelt aktieselskab, som bliver handlet på børsen i Toronto. 

Regnskaberne er offentlige og der er 700 aktier. Der er tre ansatte i selskabet Jamie Tuor, Jim 

Cambon og jeg. Når vi er ude i felten har vi ansat hvad vi skal bruge, i nogle sæsoner op til 

35 mand. Især efterforskning af diamanter og sjældne jordarters metaller kræver mange 

specialister. Dette her er mere enkelt, så vi kunne næsten gøre det selv. 

 

Flemming Bisgaard: 

Er der andre lignende miner i verden? 

 

Rune Keiler fra Hudson Resources:  

Der findes kun sådan et område med de mineraler i Kangerlussuaq-området. Vi håber, at når 

pengene begynder at flyde, at kunne bruge de penge vi tjener til at finde nye områder i 

Grønland. Vi har været her i Grønland længere end alle andre selskaber. 

 

Flemming Bisgaard: 

Hvad er dagsprisen for det sand i dag, og hvor følsom er man over for en prissvingning? 

 

Rune Keiler fra Hudson Resources:  

Det er et industrimineral, og der er meget stor konkurrence, så der er ingen specifik pris, men 

ca. 150 til 200 amerikanske dollar pr. tons leveret til fabrikken. Men vi tror at prisen vil gå 

op, for det anorthosit-sand er unikt. Det er et godt produkt. 

Den største konkurrent med samme kvalitet, ligger mange kilometer væk – månen. Der er 

lignende kvalitet i Norge, men det ligger i et naturreservat.  

De ovne der smelter sandet om til glasfiber kører i 20 år, når det først er blevet tændt, så vi er 

ret sikker på, at der vil være behov for de sand i hvert fald i 20 år. 

 

Niels Erik Rasmussen: 

Kan vi selv lave anorthosit om til glasfiber? 

 

Rune Keiler fra Hudson Resources:  

Der er et kort svar til det spørgsmål – nej. Ovnene kræver utrolig meget strøm og minen 

ligger et dumt sted i forhold til elproduktion, som vi selv ikke kan lave. Hvis der var et 

vandkraftværk eks. til Alcoas aluminiumsværk, så kunne blive muligt. Men vi kan ikke selv. 
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Hans Lyberth: 

Prøver har vist kobber, hvad betyder det? 

 

Rune Keiler fra Hudson Resources:  

Det højere kobberniveau er naturligt, som siver ud af stenene i nærheden. Der er højere 

kobberniveau ved baseline. Det er fra før os. Det kan vi ikke gøre noget ved nu. Der er taget 

vandprøver, som er i laboratoriet nu. Det er naturligt højt niveau pga. de mineraler der er i 

området. 

 

Flemming Bisgaard: 

I har bygget en midlertidig vej for at hente 3.000 tons. Man skulle tro, at det var muligt ikke 

at tage så meget, med den viden vi har i dag til, at kunne finde ud af det I skal vide. 

 

Rune Keiler fra Hudson Resources:  

Vi tog 100 tons for nogle år siden, for dem der har de ovne ville have eksemplarer, så de kan 

afprøve om resultatet vil være godt nok. 

Det er desværre rigtig dyrt at sende sådan en test. Der er lavet laboratorietest mv., men der 

skal også testes rigtigt. 

Det koster 150 til 200 dollars pr. tons – det har ikke stor og I er velkommen til at komme og 

tage sten fra området. 

 

Jesper Høy: 

Er der mulighed for at man kan købe aktier i selskabet? 

 

Rune Keiler fra Hudson Resources:  

Børsen åbner på mandag, og der kan du købe en aktie for 44-45 cent. 

Jeg vil foreslå, at man kontakter sin bank som kan handle for en. Vi vil ikke selv gå ud og 

råde folk til at købe, for hvis prisen går ned får vi mange fjender. Man skal være opmærksom 

på at aktiemarkedet går op og ned. 

 

Jesper Høy: 

Er der konkurrence på glasfiber og kulfiber? 

 

Rune Keiler fra Hudson Resources:  

Kulfiber er stadig meget dyrt, men glasfiber har en egenskab, som gør, at eksempelvis kan 

bruges til vindmøller. Fremtiden er usikker. Det næste bliver måske nanorør. 

 

Borgmester Hermann Berthelsen: 

Det er meget vigtigt, at I borgerne i Kangerlussuaq, at i sætter jer ned og overvejer grundigt 

hvad vil kræve ifm. forhandlingerne om IBA-aftale. Eksempelvis har rubinminen ved 

Qeqertarsuatsiaat oprettet fonde til gavn for borgerne i IBA-aftalen. Vi skal have råd fra 
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borgerne i Qeqertarsuatsiaat om hvordan fondene skal bygges op, så vi kan forhandle med 

Hudson Resources. 

 

Jesper Høy: 

Jeg talte med en geolog der skulle på den anden side. Er det en konkurrent? 

 

Rune Keiler fra Hudson Resources:  

Ved ikke helt præcist, hvilken projekt de har, men jeg ved, at de leder efter nikkel lidt 

længere inde i fjorden.  

 


